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P r o t o k ó ł   Nr L/2023 

z sesji Rady Gminy Bliżyn, która odbyła się w dniu 26 października 2023r. 

w świetlicy OSP w Bliżynie. 

 

W obradach sesji uczestniczyli: 

1) Anna Leżańska – Wicestarosta Skarżyski 

2) Jerzy Żmijewski – Radny Powiatu Skarżyskiego 

3) Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn 

4) Michał Jędrys– Sekretarz Gminy Bliżyn 

5) Beata Ozan – Skarbnik Gminy Bliżyn 

6) Karolina Chaja – obsługa prawna UG 

7) Grzegorz Patura – obsługa informatyczna 

8) Anna Kowalik – obsługa Rady 

9) Sołtysi zgodnie z załączoną listą obecności 

10) Radni zgodnie z załączoną listą obecności 

 

Zatwierdzony porządek obrad sesji: 

1. Otwarcie, stwierdzenie kworum, przyjęcie porządku obrad sesji. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad XLIX sesji Rady. 

  3. Informacja Wójta o pracy między sesjami oraz informacja o realizacji uchwał podjętych na 

      ostatniej sesji. 

4. Wystąpienia zaproszonych gości. 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 

6. Informacja o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami za miniony 

    okres 2023 roku: 

    a) wystąpienie Wójta Gminy, 

    b) stanowisko Komisji ds. Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

    c) dyskusja, 

    d) przyjęcie informacji. 

7.Wybór ławników do Sądu Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej:  

   a) wystąpienie Przewodniczącego Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników, 

   b) wybór Komisji Skrutacyjnej, 

   c) głosowanie i ogłoszenie wyników głosowania, 

   d) podjęcie uchwały w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Skarżysku- 

        Kamiennej na kadencję 2024-2027. 

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

           a) wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2023- 

               2035, 

           b) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok, 

           c) określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości, 

           d) zmiany uchwały Nr XLIX/343/2023 Rady Gminy Bliżyn z dnia 28 września 2023r.  

                w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 

                zarządzającym jest Gmina Bliżyn oraz warunków i zasad korzystania z nich, 

    e) udzielenia w 2023 roku dotacji na sfinansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich 

        lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków, 

    f) rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Szkoły Podstawowej im. Henryka Sienkiewicza 

       w Odrowążku, 

    g) zmieniająca uchwałę w sprawie szczegółowego sposobu określenia wymagań, jakie 

       powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie 
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      opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych 

      oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. 

  9. Informacje o złożonych oświadczeniach majątkowych. 

10. Informacje, komunikaty i oświadczenia.  

11. Zamknięcie obrad sesji. 

 

Przebieg obrad sesji: 

Przed rozpoczęciem sesji minutą ciszy uczczono pamięć zmarłych w ostatnim czasie 

pracowników: Renaty Ślęzak - pracownika Urzędu Gminy Bliżyn oraz Mirosława Owczarka -

Dyrektora Szkoły Podstawowej w Odrowążku. 

Pięćdziesiątą w kadencji sesję Rady Gminy Bliżyn otworzył i poprowadził Jacek 

Krzepkowski - Przewodniczący Rady Gminy Bliżyn.  

Poinformował, że w świetle Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady z dnia  

27 kwietnia 2016r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych 

osobowych i ustawą o samorządzie gminnym obrady Rady Gminy Bliżyn są transmitowane  

i nagrywane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Po przywitaniu wszystkich obecnych Przewodniczący Rady poinformował zebranych, że  

w obradach sesji uczestniczy 15 radnych na ustawowy skład Rady 15 radnych, w związku  

z czym uchwały podejmowane na sesji są prawomocne.  

Następnie odczytał porządek obrad sesji, do którego Wójt Gminy wniósł o wprowadzenie  

projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowego sposobu określenia 

wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia  

w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. Zaproponował, aby 

projekt tej uchwały rozpatrzyć w punkcie 8 litera g). 

Innych uwag ani wniosków nie zgłoszono do porządku obrad sesji. 

W związku z powyższym Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad 

wprowadzeniem do porządku obrad projektu uchwały zgłoszonego przez Wójta: 

Za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały zmieniającej uchwałę  

w sprawie szczegółowego sposobu określenia wymagań, jakie powinien spełniać 

przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie opróżniania zbiorników 

bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków  

i transportu nieczystości ciekłych w punkcie 8 litera g) głosowało 15 radnych, głosów 

przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty 

przez Radę. 

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem porządku obrad  

L sesji Rady łącznie z przyjętym wnioskiem: 

Za przyjęciem porządku obrad L sesji Rady łącznie z przyjętym wnioskiem głosowało  

15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym porządek 

obrad L sesji Rady łącznie z przyjętym wnioskiem został przyjęty przez Radę. 

Ad. 2 

W związku z nie zgłoszeniem uwag do protokołu z obrad XLIX sesji Rady Przewodniczący 

Rady wniósł o jego przyjęcie. 

Za przyjęciem protokołu z obrad XLIX sesji Rady, która odbyła się w dniu 28 września 2023r. 

głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym protokół z XLIX sesji został przyjęty przez Radę. 

Ad. 3 

W punkcie 3 porządku obrad Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn przedstawił 

informację o swojej pracy między sesjami oraz informację o realizacji uchwał podjętych na 

ostatniej sesji (informacje w załączeniu). 
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Ad. 4 

Wystąpienia zaproszonych gości: 

Anna Leżańska poinformowała, że Powiat Skarżyski otrzymał 7,5 mln zł z Polskiego Ładu na 

wykonanie drogi Sorbin-Odrowążek. Obecnie opracowuje się dokumentację techniczną.  

W związku z przebudową tej drogi w ubiegłym tygodniu odbyły się rozmowy w Gazownictwie 

w Kielcach by zsynchronizować jej przebudowę z zaplanowaną budową gazociągu.  

W przypadku wybudowania drogi, która będzie objęta 5-letnią gwarancją wszelkie wykonane 

prace spowodowałyby utratę gwarancji. Gazownictwo opowiada się za wykonaniem sieci po 

działkach mieszkańców ponieważ umieszczenie ich urządzeń w pasie drogowym związane jest 

z opłatą. Ze względu na zmianę przepisów w 2019 roku nie jest możliwe zwolnienie 

gazownictwa z tych opłat. Dlatego Pani Wicestarosta proponuje spotkanie wszystkich 

instytucji: powiatu, zarządu dróg, projektantów, gazownictwa, przedstawicieli gminy  

z mieszkańcami, by dokonać ostatecznych ustaleń. Poinformowała również, że w ramach 

Lokalnej Grupy Działania w gminie powstaną dwie stacje naprawy rowerów. Podziękowała 

gminie za wykonanie podstaw pod te stacje co znacznie ułatwi realizację projektu. 

Ad. 5 

Korzystając z obecności Anny Leżańskiej – Wicestarosty Powiatu Skarżyskiego radna 

Małgorzata Zep zapytała, czy jest już wydana decyzja w sprawie komunalizacji działek m.in. 

w Bugaju i czy będzie ona pozytywna.  

Anna Leżańska potwierdziła, że będzie wydana pozytywna decyzja. 

Drugie pytanie radnej Małgorzaty Zep dotyczyło drogi w Brześciu, czy Powiat będzie 

finansował to zadanie z własnych środków, czy będzie zwracał się to gminy o dofinansowanie. 

Anna Leżańska wyjaśniła, że trwają obecnie prace projektowe, powiat na to zadanie ma 

zabezpieczone własne środki ale każde dofinansowanie jest mile widziane. Jeżeli będzie 

brakować środków to na pewno takie wystąpienie do gminy będzie skierowane. 

Interpelacje i zapytania radnych: 

Aneta Smulczyńska 

Interpelacje: 

I. Zgodnie z art. 24 ust.3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym (Dz.U.  

z 2023r. poz.40 z późn.zm.) oraz działając w imieniu mieszkańców sołectwa Odrowążek, 

zwracam się do Pana Wójta o wystąpienie do PGE Dystrybucja S.A., Rejon Energetyczny 

Skarżysko-Kam., w sprawie wykonania niezbędnych prac w obrębie koron drzew, rosnących 

pod linią i w pobliżu linii energetycznej (przycięcie/skrócenie gałęzi, itp.), w szczególności: 

1) w pobliżu rzeki Kuźniczki (na pograniczu Odrowążka i Sorbina), gdzie korony drzew są 

rozgałęzione i gałęzie opadają na przewody linii energetycznej, 

2) przy posesjach nr 13, 23, 24, 25, 34, w pobliżu nr 52, 98, 100, 106, 107, 108, 110 i 112 na 

terenie sołectwa Odrowążek. 

Rozrastające się drzewa naruszają zasady bezpieczeństwa, a w związku ze zbliżającą się zimą 

– przy silnym wietrze i intensywnych opadach śniegu – mogą spowodować uszkodzenia linii 

energetycznej i czasowe braki w dostępie do energii elektrycznej. 

Mając na uwadze powyższe, uprzejmie proszę o sprawne podjęcie niezbędnych działań. 

II. Zgodnie z art. 24 ust.3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym (Dz.U.  

z 2023r. poz.40 z późn.zm.) oraz działając w imieniu mieszkańców sołectwa Kopcie, zwracam 

się do Pana Wójta o wystąpienie do PGE Dystrybucja S.A., Rejon Energetyczny Skarżysko-

Kam., w sprawie sprawdzenia uszkodzonego słupa oświetleniowego nr 49, umieszczonego przy 

drodze gminnej, w pobliżu posesji nr 6 i 8 oraz dokonanie jego zabezpieczenia lub wymiany. 

Uszkodzony słup stanowi niebezpieczeństwo dla mieszkańców ww. posesji oraz 

użytkowników drogi, a także stwarza zagrożenie uszkodzenia linii energetycznej.  

Mając na uwadze powyższe, uprzejmie proszę o sprawne podjęcie niezbędnych działań. 
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Sławomir Młodawski 

Zapytanie 

Zwracam się do p.Wójta z zapytaniem na jakim etapie prac jest zabezpieczenie konserwatorskie 

XIX Wieży Ciśnień w Bliżynie. Czy w 2024 roku będzie możliwość realizacji tego zadania. 

Promesę z Programu Ochrony Zabytków dostaliśmy na kwotę 245 tys. zł. Jaki zakres prac jest 

z tym związany? 

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania udzielił Wójt  na wstępie zaznaczając, że gmina Bliżyn 

otrzymała również środki z Polskiego Ładu oraz z Funduszu Dróg Samorządowych i jest trochę 

zdziwiony zapytaniem radnej Małgorzaty Zep – członka Komisji Budżetowej, ponieważ 

wszyscy musimy sobie zdawać sprawę z zabezpieczenia na te inwestycje wkładu własnego. 

Inwestycje te są wprowadzane dzisiaj do budżetu, dzięki czemu w okresie jesienno-zimowym 

będzie możliwe przygotowanie dokumentacji i przetargów. Zadań w roku bieżącym nie można 

realizować ale można rozpocząć ich przygotowanie. Dokumentacja dotycząca zabytków musi 

być uzgodniona z Konserwatorem Zabytków a realizacja tych zadań ma się odbyć w przyszłym 

roku. Jeżeli chodzi o wieżę ciśnień to przewidziane jest zabezpieczenie luźnych kamieni, 

spoinowanie, konserwacja specjalnymi preparatami oraz wykonanie opaski na górze wieży. 

Interpelacje radnej Anety Smulczyńskiej zostaną przekazane do PGE Skarżysko. 

Małgorzata Zep odniosła się do wypowiedzi Wójta w zakresie jej zapytania stwierdzając, że 

na ostatnim posiedzeniu komisji, na które Pan Wójt dotarł na końcu, pytała Panią Skarbnik czy 

Powiat zwracał się o środki na drogę w Brześciu ponieważ jest to czas tworzenia budżetu na 

kolejny rok. Uzyskała odpowiedź negatywną. Na dzisiejszej sesji będzie również rozważany 

temat zwiększenia stawek podatkowych, dlatego jest to dla radnej ważna informacja jak zadanie 

będzie finansowane. 

Ad. 6 

Informację o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami za miniony 

okres 2023 roku przedstawił Mariusz Walachnia – Wójt Gminy (informacja w załączeniu). 

Na wstępie podkreślił, że od maja b.r. stawka za odbiór odpadów komunalnych została dość 

znacznie obniżona, bo o 25%. Firma realizująca to zadanie wywiązuje się solidnie  

z obowiązków. Umowa obowiązuje do końca 2024 roku. Więcej danych będzie można poznać 

na koniec bieżącego roku ale wszystko wskazuje na to, że system gospodarki odpadami 

zbilansuje się. Spore poruszenie zarówno wśród mieszkańców jak i radnych wywołało 

składanie deklaracji dotyczących zbiorników na nieczystości ciekłe. Spowodowało to wzrost 

zamówień u podmiotów świadczących usługi odbioru nieczystości a zarazem podwyżkę cen 

tych usług dla mieszkańców. Zorganizowano w tym celu spotkanie z wywoźnikami by poznać 

ich stanowisko a także wypracować górną stawkę, którą należało zaktualizować. Najbardziej 

dotkliwą podwyżkę odczuli mieszkańcy miejscowości najbardziej oddalonych od miejsca 

zrzutu ścieków. Sytuacja ta może się poprawić po podłączeniu nieruchomości do budowanej 

kanalizacji w Ubyszowie, Gilowie i Gostkowie dzięki czemu wywoźnicy będą mogli dokonać 

większej ilości zrzutu ścieków do miejscowej oczyszczalni. Jest szansa, by dwa podmioty 

świadczyły usługi odbioru nieczystości ciekłych a także by pierwszeństwo miały miejscowości 

najbardziej oddalone od oczyszczalni.  

Stanowisko Komisji ds. Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa i Ochrony Środowiska  

przedstawił Krzysztof Jurek – Przewodniczący Komisji. Odnośnie informacji o utrzymaniu 

czystości i porządku w gminie i gospodarki odpadami Komisja stwierdza, że system gospodarki 

odpadami komunalnymi bilansuje się i na chwilę obecną nie przewiduje się wzrostu stawek 

opłat z tego tytułu. Komisja apeluje do mieszkańców o utrzymanie dobrego standardu 

segregacji odpadów co pozwala utrzymać stawkę opłaty na obecnym poziomie. W roku 

bieżącym nastąpiła rozbudowa PSZOK-u dzięki czemu zwiększyły się możliwości odbioru 

większej ilości odpadów. W związku z zauważalną rezerwą odbioru nieczystości ciekłych ze 

zbiorników bezodpływowych i osadników Komisja wnioskuje o podjęcie działań w zakresie 
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zwiększenia zrzutu ścieków do oczyszczalni w Wojtyniowie co przełoży się na obniżkę 

kosztów odbioru nieczystości ciekłych ponoszonych przez mieszkańców. Bardzo duży wpływ 

na poprawę stanu środowiska naturalnego ma ciągła rozbudowa systemu kanalizacji do którego 

dołączane są kolejne obiekty. Aktualnie trwa realizacja budowy kanalizacji w Ubyszowie,  

w Gilowie i Gostkowie. Planowana jest dalsza rozbudowa kanalizacji obejmująca kolejne 

sołectwa. Komisja wnosi o realizację kolejnych projektów. 

Informację o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami za miniony 

okres 2023 roku Komisja przyjęła jednogłośnie (5 głosów za). 

Dyskusja 

Krzysztof Olczyk nawiązał do posiedzenia komisji w dniu poprzednim, na którym 

dyskutowany był temat dotyczący rezerwy ilości ścieków dowożonych wozami asenizacyjnymi  

do oczyszczalni w Wojtyniowie. Obecnie usługi te świadczy jeden podmiot, z którym gmina 

zawarła umowę. Okazuje się, że miesięcznie miejscowa oczyszczalnia może przyjąć 1.000m3  

a dowożonych jest 300m3 ścieków, zatem rezerwa stanowi 700m3. Pan Wójt wyjaśnił, że od 

nowego roku, czyli 1 stycznia 2024r. jest szansa, że usługi wywozowe będą świadczyć dwa 

podmioty, dzięki czemu byłyby niższe opłaty. W związku z tym radny zapytał, czy nie można 

uruchomić tego wcześniej skoro istnieją możliwości rezerwowe. 

Wójt wyjaśnił, że to pytanie jest związane z technologią pracy oczyszczalni. Można 

powiedzieć, że rezerwa jest teoretyczna ponieważ dopływ ścieków nie odbywa się 

automatycznie lecz jest sterowany ręcznie pod nadzorem pracownika, który pracuje tylko na 

pierwszej zmianie więc nie jest możliwe to w nocy. Dlatego Wójt zaproponował dyskusję 

w węższym gronie, bo nie jest technologiem by sprawy techniczne w tej chwili rozwiązać  

a temat jest powiązany z cyklami dopływu ścieków. 

Krzysztof Jurek doprecyzował wypowiedź Wójta odnośnie zawarcia umowy z drugim 

podmiotem dowożącym nieczystości do oczyszczalni w Wojtyniowie. Jest to podmiot, który 

zwracał się już do gminy o zawarcie takiej umowy a nie dowolnie wybrany. 

Krzysztof Olczyk przytoczył jeszcze odpowiedź, którą otrzymał na jego zapytania a z której 

wynika, że ścieki ze zbiorników bezodpływowych od mieszkańców naszej gminy dowożone są 

do oczyszczalni ścieków w Wojtyniowie wozami asenizacyjnymi a następnie przelewane do 

zbiornika uśredniającego o pojemności 50m3, czyli nie są od razu, tylko stopniowo mieszane 

ze ściekami z kanalizacji. Radny nie chciałby wchodzić w szczegóły tylko podaje tą informację 

do wiadomości. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem informacji: 

Za przyjęciem informacji o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami 

za miniony okres 2023 roku głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym informacja została przyjęta przez Radę. 

Ad. 7 

Przystępując do wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na kadencję 

2024-2027 Radosław Bułka – Przewodniczący Zespołu przedstawił opinię Zespołu ds. 

zaopiniowania kandydatów na ławników z dnia 18 października 2023r. na temat zgłoszonych 

kandydatów na ławników, w szczególności w zakresie spełnienia przez nich wymogów 

określonych w ustawie. Zespół pozytywnie zaopiniował obydwu zgłoszonych kandydatów. 

Dyskusja – brak chętnych. 

W związku z tym, że Rada Gminy wybiera ławników w głosowaniu tajnym Przewodniczący 

Rady poprosił o zgłaszanie kandydatur do Komisji Skrutacyjnej informując, że zgodnie ze 

statutem gminy rada dokonuje wyboru spośród radnych 3-osobowej Komisji Skrutacyjnej. 

Do Komisji Skrutacyjnej Jacek Krzepkowski zgłosił kandydatury: Anety Smulczyńskiej, 

Małgorzaty Zep i Sławomira Młodawskiego.  

Więcej kandydatur do Komisji Skrutacyjnej nie zgłoszono. 

Zgłoszeni kandydaci wyrazili zgodę na pracę w Komisji Skrutacyjnej. 
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Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad zatwierdzeniem Komisji Skrutacyjnej. 

Za zatwierdzeniem Komisji Skrutacyjnej w składzie: Aneta Smulczyńska, Małgorzata Zep  

i Sławomir Młodawski głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących 

się – 0, w związku z czym Komisja Skrutacyjna w w/w składzie została zatwierdzona przez 

Radę. 

W wyniku ukonstytuowania się Komisji Skrutacyjnej jej Przewodniczącą została Aneta 

Smulczyńska, która odczytała wyjaśnienie sposobu głosowania w sprawie wyboru ławników 

na kadencję 2024-2027 (wyjaśnienie w załączeniu). Poinformowała, że głosuje się stawiając 

znak „x” w jednej kratce przy nazwisku kandydata. Nie postawienie znaku „x” lub postawienie 

znaku „x” w więcej niż 1 kratce przy nazwisku powodują nieważność głosu.  

W wyniku przeprowadzonego głosowania tajnego ławnikami na kadencję 2024-2027 zostali 

wybrani: 

1. Agnieszka Zofia Zep – na ławnika do Sądu Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej –  

14 głosów za, 1 wstrzymujący się, 

2. Mariusz Aleksander Jędrzejczyk – na ławnika do Sądu Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej 

do orzekania w sprawach z zakresu prawa pracy - 13 głosów za, 2 wstrzymujące się. 

Protokoły Komisji Skrutacyjnej w załączeniu, które odczytała Aneta Smulczyńska – 

Przewodnicząca Komisji. 

Michał Jędrys – Sekretarz Gminy odczytał projekt uchwały uwzględniający wybranych 

ławników w głosowaniu tajnym.  

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały zatwierdzającej wybór ławników do Sądu Rejonowego w Skarżysku-

Kamiennej na kadencję 2024-2027 głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr L/344/2023  

w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Skarżysku-Kamiennej na kadencję 

2024-2027. 

Przed przystąpieniem do rozpatrzenia projektów uchwał Przewodniczący Rady zgłosił 

wniosek o odstąpienie od odczytywania uzasadnień i załączników do projektów uchwał, za 

wyjątkiem punktu 8 f) dotyczącego rozpatrzenia skargi. 

Za przyjęciem wniosku głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących 

się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 

Ad. 8 a) 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 

Bliżyn na lata 2023-2035 odczytała Beata Ozan – Skarbnik Gminy. Omówiła również zmiany 

zgłoszone przez Wójta do projektu uchwały, które związane są ze zwiększeniem środków  

o kwotę 75.000zł na remont placu zabaw przy Szkole Podstawowej w Odrowążku. 

Zaproponowana zmiana powoduje nadanie nowej treści załącznikowi Nr 1 i wprowadzenie 

zmian w załączniku Nr 3. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały łącznie ze zmianami wniesionymi przez Wójta. 

Dyskusja 

Sławomir Młodawski nawiązując do zmian wprowadzanych w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej stwierdził, że są one związane z inwestycjami, które planuje się do realizacji  

w najbliższych latach. Stąd też należą się podziękowania władzom gminy za starania 

poczynione w tym kierunku. Do tych inwestycji należą: kompleksowa modernizacja  

i zagospodarowanie zalewu bliżyńskiego (wkład własny gminy - 10%), budowa kanalizacji 

Bliżyn-Gilów  (wkład własny - 5%), neogotycki zameczek (wkład własny – 5%), wieża ciśnień 

(wkład własny również 5%), budowa dróg: w Kopciach, Barwinek-Górki, ul. Skrajna  

w Bliżynie każda przy 20% wkładzie własnym. Z informacji przekazanej przez Panią Skarbnik, 

na zabezpieczenie wkładu własnego przy tych inwestycjach, potrzebne będą środki  



7 

 

w wysokości 1.490.700zł. Radny ma nadzieję, że pieniądze na pokrycie wkładu własnego się 

znajdą i te inwestycje będą rozpoczęte i ukończone. Poprosił natomiast Wójta o przybliżenie 

zakresu prac przewidzianych przy modernizacji zalewu bliżyńskiego, na które dofinansowanie 

z Polskiego Ładu wynosi 4,5 mln zł. 

Wójt wyjaśnił, że informacja ta wielokrotnie była przekazywana na komisjach a także nawet 

ukazała się w ostatniej gazetce. Zadanie to ma na celu kompleksową modernizację terenu wokół 

kąpieliska, połączenie ścieżek pieszo-rowerowych, które były nie dokończone w 2008r. z racji 

nie wystarczających środków, gdzie należało zabezpieczyć 40% wkładu własnego. Ponadto 

planuje się dodatkowe miejsca parkingowe, przebudowę obiektów małej architektury 

począwszy od placu zabaw poprzez domek dla ratowników, powstanie nowej wieży dla 

ratowników, miejsca prysznicowe, toalety z wodą bieżącą. Zalew przyciąga turystów ale także 

w okolicy powstają nowe domy, przybywa mieszkańców spoza gminy dlatego ważnym jest, by 

tą infrastrukturę zmodernizować, unowocześnić i wykonać wzorem sąsiadów z okolicznych 

gmin, w których takie inwestycje już powstały. Wójt ma nadzieję, że 5 mln zł wystarczy na 

zrealizowanie pomysłów i tego przedsięwzięcia. Mimo, że kwota może wydawać się wysoka 

to jednak takie prace są kosztowne. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem zmian zgłoszonych przez 

Wójta:  

W projekcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Gminy Bliżyn na lata 2023-2035 wprowadza się następujące zmiany: 

- nadaje się nowe brzmienie załącznika nr 1 – Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Bliżyn 

na lata 2023-2035 zgodnie z załącznikiem do pisma Wójta Gminy znak: FNB 3031.2.8.2023  

z dnia 20 października 2023r.,  

- w załączniku nr 3 – Objaśnienia zmian wprowadzonych do  przyjętych wartości do 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2023-2035 dwukrotnie występującą 

kwotę „410.834,16zł” zastępuje się kwotą „485.834,16zł”, kwotę „40.247zł” zastępuje się 

kwotą „115.247zł”, kwotę „411.025,16zł” zastępuje się kwotą „486.025,16zł”.  

Za przyjęciem zmian zgłoszonych przez Wójta w piśmie znak: FNB 3031.2.8.2023 z dnia  

20 października 2023r. odczytanych przez Przewodniczącego Rady głosowało 15 radnych, 

głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym zmiany do projektu 

uchwały zostały przyjęte przez Radę. 

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały łącznie  

z przyjętymi  zmianami: 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Gminy Bliżyn na lata 2023-2035 łącznie z przyjętymi zmianami głosowało 15 radnych, głosów 

przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła 

Uchwałę Nr L/345/2023 w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie 

Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2023-2035 łącznie z przyjętymi zmianami. 

b)  

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok 

odczytała Beata Ozan - Skarbnik Gminy. Omówiła także zmiany zgłoszone przez Wójta do 

projektu uchwały. Związane są one ze zwiększeniem dochodów i wydatków o kwotę 75.000zł 

z przeznaczeniem na remont placu zabaw przy Szkole Podstawowej w Odrowążku. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały łącznie ze zmianami wniesionymi przez Wójta. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem zmian zgłoszonych przez 

Wójta:  

W projekcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok 

wprowadza się następujące zmiany: 
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- w załączniku nr 1 Zmiany w planie dochodów Gminy Bliżyn w 2023 roku dodaje się dział 

900 – Gospodarka komunalna i ochrona środowiska, rozdział 90001 Gospodarka ściekowa  

i ochrona wód, § 0970 Wpływy z różnych dochodów z kwotą 75.000zł, powyższe powoduje 

zmianę w podsumowaniu, 

- w załączniku nr 2 Zmiany w planie wydatków Gminy Bliżyn w 2023 roku  w dziale 801 – 

oświata i wychowanie kwotę 0,00 zastępuje się kwotą 75.000,00, w rozdziale 80101 Szkoły 

podstawowe kwotę 10.000,00 zastępuje się kwotą 85.000,00 dodaje się § 4270 – Zakup usług 

remontowych z kwotą 75.000zł, powyższe skutkuje zmianą kwot w podsumowaniu razem, 

- w uzasadnieniu do uchwały w zdaniu pierwszym na końcu dodaje się zapis „a także z tytułu 

zwrotu podatku vat od zadań kanalizacyjnych w wysokości 75.000zł”, na końcu uzasadnienia  

dodaje się zapis „-zwiększa się środki na remont placu zabaw przy Szkole Podstawowej  

w Odrowążku o kwotę 75.000zł.” 

Za przyjęciem zmian zgłoszonych przez Wójta w piśmie znak: FNB 3031.2.8.2023 z dnia  

20 października 2023r. odczytanych przez Przewodniczącego Rady głosowało 15 radnych, 

głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym zmiany do projektu 

uchwały zostały przyjęte przez Radę. 

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały łącznie  

z przyjętymi zmianami: 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok 

łącznie z przyjętymi zmianami głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr L/346/2023  

w sprawie wprowadzenia zmian budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok łącznie z przyjętymi 

zmianami. 

c) 

Projekt uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości odczytała 

Beata Ozan – Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja 

Sławomir Młodawski wyraził swoją opinię odnośnie przyszłorocznych stawek podatkowych. 

Stwierdził, że temat podatków jest zawsze dyskusyjny, jakie zastosować stawki czy minimalne 

czy maksymalne. Jedno jest pewne: podatki zawsze były, są i będą, różnią się jedynie stawkami. 

Ustalone przez Radę podatki mają wpływ na budżet gminy. Także od ich wysokości zależna 

jest subwencja ze strony państwa. Górne stawki podatkowe, których rada nie może przekroczyć 

ustala Minister Finansów. Jako radny analizuje stawki, by one nadmiernie nie uszczuplały 

budżetów domowych, ale również, by budżet gminy nie tracił zbyt wiele z tytułu subwencji. 

Przedstawiony projekt uchwały w zakresie stawek podatkowych świadczy o tym, że władze 

podeszły do tego tematu z rozwagą. Stawki wzrastają od 3 groszy dla m2 gruntów pozostałych 

do 60 groszy za m2 budynków związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej. Wzrost 

stawek ministerialnych oscyluje w granicach 15% natomiast stawki zaproponowane w gminie 

są niższe bo kształtują się od 5% dla budynków związanych z prowadzeniem działalności 

gospodarczej do 12% dla gruntów pozostałych. Niektórzy mogą powiedzieć, że wzrost stawek 

podatkowych nijak się ma do inwestycji prowadzonych w ich miejscu zamieszkania. I w tym 

trzeba przyznać im rację, ale należy wszystkim obiektywnie powiedzieć, że jesteśmy jedną  

z biedniejszych gmin wiejskich w kraju. W rankingu liderów inwestycji samorządowych 

wspólnota  gmina Bliżyn uplasowała się na 1490 miejscu na 1498 gmin w kraju, w przeliczeniu 

na osobę to kwota 348,76zł. Ranking ten bazuje na danych budżetowych za lata 2020-2022. 

Radny ma nadzieję, że w kolejnym rankingu gmina Bliżyn uplasuje się na wyższym poziomie 

ze względu na inwestycje zaplanowane w najbliższych latach a ujęte w wieloletniej prognozie 

finansowej. Podsumowując swoje wystąpienie radny ze swej strony udzielił poparcia 
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przedstawionemu projektowi uchwały, zakładającemu wzrost stawek podatkowych na rok 2024 

licząc na to, że mieszkańcy do tego faktu podejdą ze zrozumieniem a wzrost stawek niewiele 

uszczupli ich budżety domowe. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 

głosowało 12 radnych, głosów przeciwko – 2, głosów wstrzymujących się – 1, w związku  

z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr L/347/2023 w sprawie określenia wysokości 

stawek podatku od nieruchomości. 

d) 

Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX/343/2023 Rady Gminy Bliżyn  

z dnia 28 września 2023r. w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Bliżyn oraz warunków i zasad korzystania z nich 

odczytał Michał Jędrys - Sekretarz Gminy wraz poprawkami wniesionymi przez Wójta. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały łącznie z poprawką wniesioną przez Wójta. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem zmian wniesionych przez 

Wójta: 

W projekcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX/343/2023 Rady Gminy Bliżyn  

z dnia 28 września 2023r. w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Bliżyn oraz warunków i zasad korzystania z nich, 

nadaje się nowe brzmienie § 1 o treści: 

„§ 1. W uchwale NR XLIX/343/2023 Rady Gminy Bliżyn z dnia 28 września 2023r. w sprawie 

określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina 

Bliżyn oraz warunków i zasad korzystania z nich, wprowadza się następujące zmiany: 

1) załącznik nr 1, który stanowi wykaz przystanków komunikacyjnych, otrzymuje nowe 

brzmienie zgodnie z załącznikiem do niniejszej uchwały, 

2) w załączniku nr 2 – Warunki i zasady korzystania z przystanków komunikacyjnych na terenie 

Gminy Bliżyn, których właścicielem lub zarządcą jest Gmina Bliżyn, skreśla się § 4.” 

Ponadto w uzasadnieniu do projektu uchwały dodaje się zapis: 

„Skreślenie § 4 z załącznika nr 2 wynika ze stanowiska Wojewody Świętokrzyskiego 

wskazującego, iż uchwała Rady Gminy nie może regulować kwestii, które uregulowane zostały 

w aktach prawnych wyższego rzędu, ani zagadnień, które winny znaleźć się w umowie 

zawieranej w sprawie wykonywania transportu zbiorowego.” 

Za przyjęciem zmian polegających na nadaniu nowego brzmienia § 1 oraz dodaniu zapisu do 

uzasadnienia zgłoszonych przez Wójta w piśmie znak: ORS.0006.9.2023 z dnia  

23 października 2023r., odczytanych przez Przewodniczącego Rady głosowało 15 radnych, 

głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym zmiany do projektu 

uchwały zostały przyjęte przez Radę. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały łącznie z przyjętymi 

zmianami: 

Za przyjęciem uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX/343/2023 Rady Gminy Bliżyn  

z dnia 28 września 2023r. w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Bliżyn oraz warunków i zasad korzystania z nich 

łącznie z przyjętymi zmianami głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr L/348/2023  

w sprawie zmiany uchwały Nr XLIX/343/2023 Rady Gminy Bliżyn z dnia 28 września 

2023r. w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 

zarządzającym jest Gmina Bliżyn oraz warunków i zasad korzystania z nich łącznie 

z przyjętymi zmianami. 



10 

 

e) 

Projekt uchwały w sprawie udzielenia w 2023 roku dotacji na sfinansowanie prac 

konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków odczytał Michał Jędrys - Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie udzielenia w 2023 roku dotacji na sfinansowanie prac 

konserwatorskich, restauratorskich lub robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0,  

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr L/349/2023 w sprawie udzielenia  

w 2023 roku dotacji na sfinansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich lub robót 

budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków. 

f) 

Projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Szkoły Podstawowej  

im. Henryka Sienkiewicza w Odrowążku wraz z uzasadnieniem odczytał Szymon Mastalerz 

– Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisja Skarg, Wniosków i Petycji na posiedzeniu 

w dniu 11 października 2023r. zbadała skargę i przedstawiła projekt uchwały w tej sprawie 

wraz z uzasadnieniem. Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały. 

Dyskusja 

W powyższym temacie głos zabrała Anna Podolska – Dyrektor Szkoły Podstawowej  

im. Henryka Sienkiewicza w Odrowążku, która na wstępie zaznaczyła, że jedna  

z przytoczonych kwestii była przedmiotem rozstrzygnięć sądowych. Skarżąca dwukrotnie 

przegrała procesy w sądzie. Pani Dyrektor dalej podkreśliła, że jej obowiązkiem jako dyrektora 

jest dbanie o dobro dzieci, bezpieczeństwo i satysfakcjonujące warunki nauki i pracy, dbanie 

o dobre imię szkoły, także nauczycieli. Osoba skarżąca niestety jak do tej pory nie wykazuje 

się ani odpowiedzialnością, ani przestrzeganiem zasad pracy, nie dopełnia obowiązków  

w związku z czym otrzymała wypowiedzenie z pracy ponieważ nie przestrzega pewnych zasad, 

zakłóca dyscyplinę pracy. Pomimo podejmowanych wielokrotnych rozmów ze skarżącą, 

starając się jej tłumaczyć pewne rzeczy, która będąc długoletnim pracownikiem oświaty 

powinna zdawać sobie sprawę z pewnych spraw i zasad, którymi rządzi się szkoła, wszelkie 

próby pertraktacji, łagodzenia konfliktu spełzły na niczym. Dwukrotna przegrana w sądach 

tylko zaognia konflikt. Dyrektorka w dniu wczorajszym otrzymała wezwanie do sądu  

w kolejnej sprawie. Jako dyrektor ma obowiązek dbać o dobro szkoły natomiast partykularne, 

wyimaginowane interesy poszczególnych pracowników, które nie znajdują uzasadnienia 

logicznego w rzeczywistości są sprawą drugorzędną. Szkoła jest małą placówką, nie ma 

pełnego etatu dla nauczyciela wychowania fizycznego. Skarżąca domaga się przydzielenia 

wybranych przez siebie przedmiotów, których chce uczyć, do których w rzeczywistości nie 

posiada kwalifikacji. Taki jest przedmiot obecnego sporu. Dyrektorka starała się do tej pory 

łagodzić pewne rzeczy jednak skarżąca stawia ją w bardzo trudnym świetle żądając art.20, 

którego nie spełnia. Jako dyrektor musi przestrzegać dyscypliny finansów publicznych i takie 

myślenie życzeniowe w tym przypadku nie może mieć miejsca. Doszło również do naruszenia 

norm etycznych i dobrego współżycia w miejscu pracy. Postawa skarżącej jest nie do 

zaakceptowania. Dyrektorka z przykrością przyznała, że jest to dla niej niemiła sytuacja i nie 

chciałaby żeby takowa się komukolwiek przydarzyła. Od ponad roku odkąd jest dyrektorem 

boryka się z tym problemem, skarżąca jest negatywnie nastawiona do jej osoby. Postawa, 

zachowanie i żądania skarżącej są nie tyle zaskakujące z punktu widzenia logicznego co 
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przynoszą wstyd szkole, jej jako nauczycielowi wieloletniemu, także całej gminie a przede 

wszystkim działają na niekorzyść dzieci. Dlatego w tej kwestii nie zmieni swojego stanowiska. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Szkoły 

Podstawowej im. Henryka Sienkiewicza w Odrowążku głosowało 13 radnych, głosów 

przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 2, w związku z czym Rada Gminy podjęła 

Uchwałę Nr L/350/2023 w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Szkoły 

Podstawowej im. Henryka Sienkiewicza w Odrowążku, uznając skargę za bezzasadną. 

g) 

Projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowego sposobu określenia 

wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia  

w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych odczytał Michał 

Jędrys - Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowego sposobu określenia 

wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia  

w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych głosowało 15 radnych, 

głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła 

Uchwałę Nr L/351/2023 zmieniającą uchwałę w sprawie szczegółowego sposobu 

określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie 

zezwolenia w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników  

w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. 

Ad. 9 

Wójt przedstawił informację o złożonych oświadczeniach majątkowych (informacja  

w załączeniu). 

Przewodniczący Rady poinformował również, że Wojewoda Świętokrzyski w wyniku analizy 

oświadczeń majątkowych Wójta i Przewodniczącego Rady stwierdził uchybienia  

w stosunku do oświadczenia Przewodniczącego Rady.  

Naczelnik Urzędu Skarbowego w Skarżysku-Kam. nie zgłosił uwag do złożonych oświadczeń 

majątkowych.  

Następnie Przewodniczący Rady przedstawił informację o złożonych oświadczeniach przez 

radnych (informacja w załączeniu). 

Ad. 10 

Informacje, komunikaty, oświadczenia: 

Sławomir Młodawski podziękował mieszkańcom za udział w wyborach parlamentarnych  

w dniu 15 października, co przełożyło się na uzyskanie wysokiej frekwencji w gminie, która 

wyniosła 69,12%. W Gminnym Ośrodku Kultury frekwencja wyniosła 76,11% natomiast  

w szkole 70,50%. Radny dodał, że zgodnie z zapowiedziami rządu o nagradzaniu gmin  

z wysoką frekwencją ma nadzieję, że do gminy popłyną jakieś środki. 

Ad. 11 

Obrady sesji trwały od godz. 905 do godz. 1145. 

Pięćdziesiątą sesję Rady Gminy Bliżyn zamknął Jacek Krzepkowski – Przewodniczący Rady 

dziękując wszystkim za udział. 

Protokolant 

Anna Kowalik 


